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اسماعیل آذر با »مشاعره« 
برمی گردد؟

اسماعیل آذر مدتی است از تلویزیون دور است 
و برنامه »مشاعره« او دیگر تولید نمی شود؛ با این 
حال به تازگی خبرهایی مبنی بر بازگشت این برنامه 

به گوش می رسد.
به  »مشاعره«  برنامه   مجری  ایسنا،  گزارش  به 
تازگی اعلام کرده بود، برنامه مشاعره پس از کنار 
گذاشته  شدن توسط صداوسیما، قرار است با کمک 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان تولید شود. 
برنامه »مشاعره« با تهیه کنندگی امیرحسین آذر و 
مجری گری امیراسماعیل آذر چندین سال بود که از 
شبکه آموزش سیما پخش می شد تا اینکه در دوره 
مدیریت جدید شبکه این برنامه از آنتن حذف شد.   
با این همه حسین قرائی ـ مدیرکل روابط عمومی 
سازمان صداوسیما ـ به تازگی با انتشار تصویری 
برنامه  بازگشت  از  از خود در کنار اسماعیل آذر 
»مشاعره« خبر داده است. وی در صفحه شخصی 
خود نوشته است: »حافظه مثال زدنی و تسلط بر 
گنجینه اشعار، چهره گشاده و صدای خوبش، او را 
در خاطرات بینندگان تلویزیون ماندگار کرده است. 
دکتر امیر اسماعیل آذر استاد شناخته شده ادبیات 
است، زلفش با شعر گره خورده و زلف مخاطبان 
رسانه ملی را هم به واسطه برنامه های مشاعره، با 
شعر و ادبیات منظوم پارسی گره زده است. امروز 
حسن  سید  فیروزکوهی،  امیری  به  راجع  هم  با 
حسینی، قیصر امین پور و بسیاری از شاعران و 
ادیبان گفت و گو کردیم و جالب بود که از همه این 

ذخایر خاطرات معطر داشت.«
وی اشاره ای هم به بازگشت »مشاعره« داشته 
برنامه  درباره  استاد  است: »خود  داده  توضیح  و 
سال های  مشاعره  برنامه  می گفت  مشاعره اش 
متمادی پخش می شد و در این مدت چیزی جز 
تعریف و تمجید نشنیدیم. در شب یلدا مهمان 
با  شبکه یک بود و این روزها برنامه مشاعره ای 
عنوان »حریر سخن« را در شبکه رادیویی فرهنگ 
دارند و انشاالله برنامه مشاعره تلویزیونی ایشان 
هم ادامه پیدا خواهد کرد.« اسماعیل آذر پیش تر 
درباره از سرگیری تولید برنامه »مشاعره« اظهار 
کرده بود، مدیران جدید هیچ کس را باور ندارند و 

برای ما این برنامه تمام شده است.

راز مرگ لورکا
رمان جدید علیرضا حسن زاده، انسان شناس و 
رمان نویس، با نام »کتاب ممنوع عشق؛ راز مرگ 

شاعر کولی ها فدریکو گارسیا لورکا« منتشر شد.
به گزارش ایسنا، در معرفی این کتاب آمده است: 
این رمان روایت زندگی و مرگ دو شاعر از ایران 
و اسپانیا »فدیکو گارسیا لورکا« و »رادباز قلعه ای« 
ایران سخن  از کولیان اسپانیا و  این رمان  است . 
و  اتفاقات سحرآمیز  از  در سلسله ای  و  می گوید 
جادویی زندگی و مرگ رازآلود این دو شاعر را به 
تصویر می کشد. رمان »کتاب ممنوع عشق« که 
تصویرگر رابطه سرزمین هایی چون ایران، اسپانیا، 
ایتالیا و بلغارستان است، از گرانادا بهشت کولیان 
جهان حکایت می کند. در معرفی بیشتر این رمان 
جهان  کولیان  شاعر  »پرآوازه ترین  می خوانیم: 
جهان  مردم  نزد  در  است.  لورکا  گارسیا  فدریکو 
بود.  مهر  به   سر  رازی  کولی ها  شاعر  این  مرگ 
»کتاب ممنوع عشق« راز مرگ او را از زبان کولیان 
بازمی گوید.« رمان »کتاب ممنوع عشق« از سوی 

نشر روزنه در دی ماه ۱۴۰۲ منتشر شده است.
پیش تر از علیرضا حسن زاده، رمان »پری کشی« 

و “تراژدی خریت« منتشر شده بود.

عمل علی دهباشی با موفقیت انجام 
شد

عمل جراحی علی دهباشی با موفقیت انجام شد.
در  بخارا  مجله  اطلاعیه  در  ایسنا،  گزارش  به 
اطلاع  به  وسیله  »بدین  است:  آمده  این باره 
سردبیر  علی  دهباشی،  جراحی  عمل  می رساند، 
مجله بخارا با موفقیت انجام شد و اکنون در بخشِ 
آی سی یو بستری هستند و از صبحِ پنجشنبه، ۱۴ 

دی ماه ۱۴۰۲ به دفتر بخارا بازخواهند گشت.«
دهباشی که سال هاست درگیر بیماری تنفسی 

است اخیرا به سرطان پانکراس مبتلا شده است.
علی  به  معروف  دهباشی  جعفر  علی اکبر 
چهره های  از   ،۱۳۳۷ سال  متولد  دهباشی، 
شناخته شده و تأثیرگذار فرهنگ و هنر است. او 
سال هاست در کنار انتشار مجله بخارا، شب های 
بخارا را برگزار می کند. همچنین چندین کتاب به 

کوشش او منتشر شده است.

»جان پیلگر« درگذشت

جان پیلگر، روزنامه نگار و مستندساز و نویسنده 
متولد استرالیا که به دلیل پوشش خبری نسل کشی 
در کامبوج و حمایت از »جولیان آسانژ« شناخته 

می شد، در سن ۸۴ سال داشت.
خانواده  الجزیره،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
لندن  شهر  در  پیلگر  که  خبر  این  اعلام  با  او 
درگذشته، در بیانیه ای نوشتند: »روزنامه نگاری و 
مستندهای او در سراسر جهان مورد تجلیل قرار 
گرفت، اما برای خانواده اش او شگفت انگیزترین و 
دوست داشتنی ترین پدر، پدربزرگ و شریک زندگی 

بود.«
پیلگر که از سال ۱۹۶۲ در بریتانیا مستقر بود، 
برای روزنامه بریتانیایی دیلی میرور با گرایش چپ، 
برنامه تحقیقی «World In Action« از تلویزیون 

ITV و همچنین خبرگزاری رویترز کار می کرد.
او در سال ۱۹۷۹ برای مستند »سال صفر: مرگ 
خاموش کامبوج« جایزه آکادمی علوم و هنرهای 
که  کرد  دریافت  را  )امی(  بین المللی  تلویزیونی 
گستردگی جنایات خمرهای سرخ در کشور کامبوج 
را فاش کرد. او در سال ۱۹۹۰ مستندی با عنوان 
»کامبوج: خیانت« ساخت که همدستی بین المللی 
به عنوان یک تهدید بررسی  را  با خمرهای سرخ 

می کرد.
خارجی  سیاست  با  مخالفتش  دلیل  به  پیلگر 
آمریکا و بریتانیا معروف بود و همچنین به شدت 
از رفتار استرالیا با جمعیت بومی آن انتقاد داشت 
و در سال های اخیر، او برای آزادی جولیان آسانژ، 
علیه  طولانی  نبردی  که  ویکی لیکس،  بنیان گذار 
استرداد به ایالات متحده داشته است، مبارزه کرد.

کوین لیگو، مدیرعامل رسانه و سرگرمی در شبکه 
روزنامه نگاری  غول  عنوان  به  را  پیلگر   ،»ITV«
مبارزاتی توصیف کرد و گفت: »پیلگر سطحی از 
تحلیل و نظر را به بینندگان ارائه داد که در جریان 
روزنامه نگاری  بود و صدای  نادر  تلویزیون  اصلی 
دوران  طول  در  که  داشت  متمایزی  و  واضح 
کرد.  استفاده  آن  از  خود  برجسته  فیلمسازی 
همیشه  و  برانگیز  چالش  او جذاب،  مستندهای 

بسیار قابل تماشا بودند.«
جان پیلگر ساخت بیش از ۵۰ مستند سیاسی را 
در کارنامه داشت و منتقد سرسخت سیاست های 
غرب  استعمارگرانه  سوگیری های  و  امپریالیستی 
بود. کتاب های »اربابان جدید جهان« و »دروغ های 
به  رسانه ها«  در  عراق  جنگ  تحریف  ـ  ساختگی 

فارسی ترجمه و منتشر شده اند.

درخواست مرمت اضطراری آتشکده 
ساسانی

یک فعال میراث فرهنگی با اشاره به وضعیت 
چهارتاقی ساسانی »کهنارو« در شهرستان فیروزآباد 
را  آن  اضطراری  مرمت  درخواست  فارس،  استان 

مطرح کرد.
سیاوش آریا تصاویری را از آخرین وضعیت این 
چهارتاقی در اختیار ایسنا گذاشت و گفت: آتشکده 
ساسانی »کهنارو«، که به نظرم یکی از مهم ترین 
و ارزنده ترین چهارتاقی های ساسانی جنوب کشور 
و  می برد  سر  به  بدی  شرایط  در  باشد،  می تواند 
بیش از یک دهه است که به حال خود رها شده و 
بیشتر مصالح و سنگ های این بنا فروریخته و ترک 
و شکاف های عمیقی درون آن ایجاد شده است، در 
حالی که گیاهان خودرو و علف های هرز به درون 
پوسته بنا و سنگ ها رخنه کرده و سبب پوسیدگی و 

فرسودگی این میراث ساسانیان شده است.
این کنشگر میراث فرهنگی اضافه کرد: عوامل 
طبیعی همانند باران، آفتاب و باد و گذشت زمان 
نیز تأثیر خود را گذاشته و سبب نابودی بیش از 

پیش آتشکده »کهنارو« شده است.
آریا افزود: استفاده از چهارتاقی برای نگهداری 
گوسفندان عشایری، که در حریم درجه یک بنا 
بیشتری  آسیب های  انگیزه  نیز  می کنند  زندگی 
جای  جای  در  گوسفندان  فضولات  است.  شده 
چهارتاقی و محوطه آن دیده می شود، که مشاهده 
این وضعیت، مایه افسوس است. این پژوهشگر 
گفت: در یک دهه گذشته در بازدیدهای میدانی 
خود وضعیت بنا را رصد کرده ام و هربار با شرایط 
وخیم تری روبه رو بوده است، ولی دریغ از گوشه 
به  همچنین  فرهنگی  میراث  فعال  این  چشمی. 
شواهدی از حضور گنج یاب ها در این محوطه اشاره 
کرد و افزود: جویندگان گنج به این بنا هم یورش 
برده و در درون و محوطه آن، با کندن گودال های 

بزرگ و عمیق، آسیب های زیادی وارد کرده اند.
آریا بیان کرد: امیدواریم هرچه زودتر برای مرمت 
اضطراری و حفاظت این بنا اقدام شود تا آن را از 

مرگی این چنین نجات دهند.

اینکه  است،  مشهود  آنچه  فرارو،  گزارش  به 
اقتصاد سینمای ایران در یک سال گذشته، صعودی 
بار  تمام  اما  است،  گرفته  پیش  در  را  غیرمنتظره 
این صعود بر دوش دو الی سه فیلم کمدی بوده 
و بالغ بر ۸۰ درصد فیلم هایی که به چرخه اکران راه 
پیدا می کنند، همچنان شرایط مساعدی را در گیشه 

تجربه نمی کنند.
حالا مدیران سینمایی تابلوی افتخار درباره بخش 
اول این گزاره را در دست گرفته اند و منتقدان شان، 
نگرانی  ابراز  و  گرفته  ذره بین  دوم  بخش  روی  بر 

می کنند.
این  سینمایی،  سازمان  رئیس  خزاعی  محمد 
هفته مصاحبه ای مهم با خبرگزاری ایرنا داشت که 
بازتاب های  با  امروز  به  تا  آن  مختلف  بخش های 
است،  شده  همراه  سینمایی  محافل  در  متفاوتی 
بخش قابل توجهی از این گفت وگوی مشروح، اما به 
پاسخ به این پرسش اختصاص داشت که چرا مدیران 

سینمایی فعلی مدعی »احیای سینما« هستند؟
نگاه اول؛ خزاعی چه گفت؟ 

محمد  که  کرد  کتمان  را  واقعیت  این  نمی توان 
خزاعی در یکی از بحرانی ترین دوران سینمای ایران، 
دورانی  شد،  سینمایی  سازمان  هدایت  سکان دار 
که در اوج فراگیری کرونا و ورشکستگی سالن های 
التهابات  سینمایی آغاز شد و در بستر تحولات و 
زندگی  »زن  جریان  از  متأثر  اجتماعی،  و  سیاسی 

آزادی«، ادامه یافت و حالا به امروز رسیده است.
است:  کرده  تأکید  خود  گفت وگوی  در  خزاعی 
»خاطرم هست در سال ۱۴۰۰ که ما وارد سازمان 
سینمایی شدیم، به دلیل بروز کرونا، فاجعه بزرگی 
شاهد  مواردی  در  و  بود  خورده  رقم  سینما  در 
برخی  بودیم.  سینما  سالن های  کامل  تعطیلی 
حقوق  برای  و  بود  بسته  درهای شان  سالن ها  از 
کارکنان شان هم سوبسید دریافت می کردند. خیلی 
از کارکنان سینما ها حتی از کار خود اخراج شدند. 
همزمان، با تراکم بالای فیلم های مانده در صف 
به حدود ۲۰۰  آن ها  آمار  که  بودیم  مواجه  اکران 

فیلم می رسید.«
از  بخش  این  در  سینمایی  سازمان  رئیس  آنچه 
گفته های خود توصیف کرده است، واقعیتی است 
یاد  به  را  آن  به خوبی  سینمایی،  فعالان  همه  که 
دارند، او در ادامه گفته است: »بعد ها وقتی ما اکران 
فیلم ها را شروع کردیم، با حوادث و اتفاقات سیاسی 
مواجه شدیم که در آن شرایط دیگر صاحبان آثار، 
برخی  نمی شدند.  خود  فیلم های  اکران  به  حاضر 
معتقد بودند که مخاطب در این شرایط به سینما 
نمی آید و برخی دیگر هم می گفتند اگر فیلم مان را 
اکران کنیم، مورد هجمه برخی از گروه ها در درون 
خانواده سینما قرار می گیریم. در آن شرایط شورای 
صنفی اکران تقریبا ناامید شده بود و طی جلساتی 
هم که من با سینماداران داشتم، آن ها صحبت از 
دیگر  اینکه  و  می کردند  سینما  کامل  ورشکستگی 
نمی توان این سینما را احیا کرد. در سال گذشته، 
اما ما برنامه ریزی هایی داشتیم و شخصا به صورت 
گفتگو  وارد  تهیه کننده  دوستان  برخی  با  مستقیم 

شدم و وعده هایی به آن ها دادیم تا به واسطه اکران 
فیلم های شان، اجازه ندهیم سینما تعطیل شود.«

خزاعی در ادامه برای اشاره به وضعیت خوب این 
رویایی  آمار های  به  هم  تعریضی  سینما،  روز های 
و  داشته  گذشته  دهه های  در  فیلم ها  از  استقبال 
که  باشید  داشته  مدنظر  را  نکته  »این  می گوید: 
آمار مخاطبانی که درباره سال های دهه ۶۰ مطرح 
می شود، صرفا نقل قول است و هیچ سندی درباره 
تعداد  سامانه ها،  که  زمانی  از  ندارد.  وجود  آن 
مخاطبان را ثبت می کنند، می توانیم بگوییم امسال 
وضعیت استقبال بسیار خوب بوده و روند رو به 

رشدی دارد.«
نگاه دوم؛ اسعدیان چه گفت؟

آنچه محمد خزاعی در مصاحبه خود به تصریح 
شخصی  موضعی  است،  داده  توضیح  آن  درباره 
نیست بلکه دیدگاهی است که از مسئول بالادستی 
او یعنی محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تا مدیران زیرمجموعه او همچون روح الله 
سهرابی به عنوان مدیرکل عرضه و نمایش سازمان 
افتخار  آن  به  و  تأکید  آن  بر  بار ها  هم  سینمایی 

کرده اند.
این موضع، اما منتقدانی جدی هم دارد. مهمترین 
این چهره ها هم مجید مجیدی کارگردان معتبر و 
سرشناس سینمای ایران است که چند هفته پیش 
در یک سخنرانی رسمی، سینمای ایران را در آستانه 

گرفتن  قدرت  به  نسبت  و  کرد  توصیف  »سقوط« 
فیلم های کمدی هشدار داد. محمد مهدی عسگرپور 
رئیس هیأت مدیره خانه سینما هم در چند نوبت به 
این موضع مدیران سینمایی کنایه زد و صراحتا گفت: 
»هرچند دوستان در ارشاد معتقدند که سینما را احیا 
کرده اند، ولی ما معتقدیم شرایط سینما به گونه ای 
شده که انگار باید با برخی ژانر ها خداحافظی کنیم 
که متاسفانه لطمات این موضوع در برخی حوزه ها به 

همکاران ما می خورد.«
حالا همایون اسعدیان هم به جمع این معترضان 
پیوسته است. اسعدیان روز گذشته در گفت وگویی 
روز  یک  تنها  به فاصله  ایسنا،  خبرگزاری  با  صریح 
بعد از انتشار اظهارات محمد خزاعی، گفت: »اگر 
نخواهیم مثل آقایان ذوق زده شویم و از این دم بزنیم 
که ما باعث رونق سینما شدیم و اگر هیجان های 
کودکانه را کنار بگذاریم، باید تلاش کنیم تا مردم را 
تا جایی که می توانیم هر چه بیشتر به حضور در 

سالن های سینما علاقه مند کنیم.«
اسعدیان که در مقام دبیر شورای صنفی اکران، 
در همین گفت وگو از گران تر شدن بلیت سینما ها 
هم خبر داده و از آن دفاع کرده، در عین حال تأکید 
داشته است: »تاکید دارم که نباید ذوق زده شویم و 
نباید ادعا کنیم که ما باعث رونق سینما شده ایم. دو 
فیلم کمدی داریم که همین الان بیش از ۵۰ درصد 
فروش کل سینما را در سال ۱۴۰۲ بر عهده داشتند. 

این اتفاق خیلی شعف انگیز نیست که آقایان بابت 
آن هیجان زده می شوند. ما باید تلاش کنیم سرانه 

اکران و فروش بالا رود.«
نگاه سوم؛ واقعیت چیست؟

آنچه نمی توان در آن تردید کرد، جایگاه مهم و 
عملکرد تاریخی فیلم هایی مانند »فسیل« و »هتل« 
در چرخه اکران است، فیلم هایی که در اوج سال های 
رکود سینما، به ناگاه زمینه آشتی مخاطبان و حضور 
گسترده آن ها در سالن های سینما را فراهم آوردند تا 
در دوران پساکرونا، نه فقط شاهد بازگشت مخاطب 
به سینما که شاهد ثبت رکورد هایی تاریخی در زمینه 

فروش و تعداد مخاطب به نام سال ۱۴۰۲ شویم.
نگرانی  ابراز  نافی  نمی توان  واقعیت  این  اما 
سینماگران دلسوزی باشد که سینما را چیزی فراتر 
از گیشه می دانند. تجربه تاریخی ثابت کرده است 
که رونق اقتصادی در سینما، بدون پشتوانه درست 
در چرخه تولید، نمی تواند پایدرا بماند و همچون تبی 

سرد، زود به عرق می نشیند.
همان طور که همایون اسعدیان تأکید کرده است، 
اکران  برای  تومانی«  میلیارد  هزار  »گیشه  رویای 
اما  نیست،  دسترسی  از  دور  رویای  اصلا  امسال، 
این رویا نمی تواند، سقف آرزوی مدیران و  تحقق 
کاش  باشد.  ایران  سینمای  برای  دلسوزان  انتظار 
برای  به آمارها، گوش شنوایی هم  افتخار  در کنار 

هشدار ها باشد.

امیربانو کریمی مدرس و پژوهشگر ادبیات فارسی و فرزند ارشد 
کریم امیری فیروزکوهی، شاعر معاصر روز گذشته در ۹۲ سالگی از 
دنیا رفت. او همسر مظاهر مصفا، شاعر و ادیب و مادر علی مصفا، 

بازیگر و کارگردان سینمای ایران بود. 
گلزار مصفا، دختر این چهره پیشکسوت زبان و ادبیات فارسی با 
تأیید این خبر گفت: »ایشان بعدازظهر یکشنبه، ۱۰ دی ماه در ساری 
در منزل یکی از دوستان خود از دنیا رفت. مادرم مدت طولانی 
بیماری قلبی و ریوی داشت و در یک ماه اخیر به دلیل آلودگی هوای 

تهران به منزل دوستشان در ساری رفته بود.«
بیوگرافی امیربانو کریمی

امیربانو کریمی نخستین فرزند کریم امیری فیروزکوهی، شاعر 
بنام، ۹ دی ماه ۱۳۱۰ در تهران زاده شد.

جد امیر بانو کریمی، سردار فیروزکوهی است که نخستین مدرسه 
شبانه روزی را در تهران تأسیس و بخش عمده ای از دارایی خود را 

وقف این مدرسه کرد.
شاعران،  محفل  که  بزرگ  خانه ای  در  را  کودکی  امیربانو 
نویسندگان، علما و هنرمندان بود گذراند. پدرش امیری فیروزکوهی 
که ذوق و فطرت شاعرانه و ویژه ای داشت اندوخته های فضل 
خویش را به نخستین فرزند نثار کرده و او در بالین مادری مدبر، در 

کمال آرامش تربیت یافت.
با پایان تحصیلات متوسطه به کار تدریس پرداخت و تحصیلات 
خود را تا مقطع دکترای زبان و ادبیات فارسی در دانشگاه تهران 
ادامه داد. در ادامه در همان دانشگاه مشغول به تدریس ادبیات 

شد و بیش از ۳۰ سال به این کار ادامه داد.
دکتر معین، دکتر  استادانی چون  از محضر  کریمی  بانو  امیر 

خانلری، دکتر همایی استفاده های زیادی برد.
او بیشتر در متون کلاسیک چه نظم و چه نثر به پژوهش پرداخته 

و در زمینه سبک هندی و صائب شناسی متبحر بود.
امیر بانو کریمی مدتی بعد از شروع تدریس با مظاهر مصفا، 
شاعر و استاد دانشگاه تهران ازدواج کرد. مظاهر مصفا که از چهره 

های ماندگار ادبیات معاصر و از قصیده سرایان بنام بود ۸ آبان 
۱۳۹۸ درگذشت.

پسرش علی مصفا بازیگر و کارگردان شناخته شده سینمای ایران 
است. امیربانو کریمی سه فرزند دیگر به نام های کیمیا )عروس دکتر 

جعفر شهیدی(، گلزار و امیر اسماعیل دارد.
اعلام زمان مراسم خاکسپاری امیربانو کریمی

مراسم تشییع و خاکسپاری پیکر امیربانو کریمی روز چهارشنبه 
)۱۳ دی( برگزار می شود.

گلزار مصفا، دختر این چهره پیشکسوت زبان و ادبیات فارسی 
درباره مراسم تشییع و خاکسپاری مادرش به ایسنا گفت: صبح روز 
چهارشنبه، سیزدهم دی  در قطعه ۸۰ بهشت  زهرای تهران در جوار 
مادرش به خاک سپرده می شود. برنامه مراسم ختم هنوز مشخص 

نیست.
امیربانو کریمی نخستین فرزند کریم امیری فیروزکوهی، شاعر 
بنام، ۹ دی ماه ۱۳۱۰ در تهران زاده شد و دهم دی ماه جاری در 
۹۲ سالگی از دنیا رفت. او در زمینه سبک هندی و صائب شناسی 

متبحر بود.
فارسی داشت و سال ها در  ادبیات  و  زبان  کریمی که دکترای 
دانشگاه تهران تدریس کرد، در چهارمین همایش چهره های ماندگار 
در سال ۱۳۸۳ به عنوان چهره ماندگار زبان و ادبیات فارسی معرفی 

شد.
همسر او مظاهر مصفا، شاعر و استاد دانشگاه تهران بود که 
۸ آبان ۱۳۹۸ درگذشت. پسرش علی مصفا نیز بازیگر و فیلمساز 

است.
لوامع  و  الحکایات  انتقادی قسم دوم و سوم جوامع  »تصحیح 
دیوان  تعلیق  و  حاشیه نویسی  و  جمع آوری  جلد(،   ۴( الروایات« 
امیری فیروزکوهی در ۲ چاپ، »طرح دو بیت و دویست و یک غزل 
از دیوان صائب تبریزی«، »تصحیح دیوان حکیم فیاض لاهیجی« و 
»منتخب حدیقه الحقیقه حکیم سنایی« از جمله آثار به جامانده از 

امیربانو کریمی است.

خزاعی: سینما احیا شد، اسعدیان: ذوق نکنید!

دوئل رسانه ای بر سر گیشه
برخلاف ویترین پرزرق و برق سینمای ایران که این روز ها با ثبت رکورد های تاریخی در گیشه، همه را شگفت زده کرده است، گویی در زیر پوست سینما، 
اتفاقات دیگری در جریان است و هر از گاهی شاهد شکل گیری مجادله هایی رسانه ای هستیم که ریشه در نگرانی هایی جدی درباره آینده سینمای ایران دارد.

درگذشت امیربانو کریمی، چهره ماندگار زبان و ادبیات فارسی و مادر علی مصفا

تنها یک روز 
بعد از طرح 

ادعای »احیای 
سینما« از سوی 

محمد خزاعی 
رئیس سازمان 

سینمایی، 
همایون 

اسعدیان 
کارگردان 

باسابقه و دبیر 
شورای صنفی 

نمایش، این 
ادعا را حاصل 
»ذوق زدگی« 

دانست و آن را 
رد کرد

رئیس سازمان صداوسیما با بیان اینکه ما نقش مکمل برای رسانه های صوت  و 
تصویر فراگیر قائل ایم و آنها را به منزله فرصت تلقی می کنیم و نه تهدید گفت: 
نگاه رسانه ملی به سکوها این است که رویش های فراوان در حوزه های تولید 
محتوا را به عنوان دستگاه حاکمیتی حمایت کند و با تسهیل امورشان، آنان را در 

مسیر نیل به هدف اصالت محتوا در خروجی فعالیت ها مدد برساند.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی صداوسیما، پیمان جبلی در نشست 
عمومی مجمع رصتا که در مصلای امام خمینی)ره( و در جریان برگزاری دومین 
نمایشگاه ملی رسانه های صوت و تصویر فراگیر ایران )رصتا( برگزار شد، با اشاره 
به نقدها، مناقشات و ابهامات فراوانی که طی دو سال گذشته به  عمد یا سهو در 
حوزه ساترا به رسانه ملی وارد می شد، گفت: جای خرسندی است که وعده ها و 
راهبردها در این حوزه اکنون و در صحنه عمل به منصه ظهور رسیده و استقبال 

رسانه های صوت و تصویر فراگیر از نمایشگاه رصتا گواه آن است.
فرصت  منزله  به  فراگیر  رسانه های صوت وتصویر  به  ما  که  کرد  تأکید  وی 
می نگریم و نه تهدید. چه بسا که نگاه ما به این رسانه ها، فراتر از فرصت و 
به مثابه مکمل است، نه رقیب و مزاحم. درواقع، ما فعالان تولید را همکاران 

خودمان می دانیم.
رئیس سازمان صداوسیما با اشاره به تعامل، هم افزایی، هماهنگی و رابطه 

بسیار نزدیکی که میان فعالان صنعت صوت و تصویر فراگیر، رسانه ملی و ساترا 
به وجود آمده و امروز ۱۵۰ رسانه دارای مجوز از ساترا به بیش از ۴۰۰ رسانه ارتقا 
پیدا کرده، گفت: تعامل سازنده ساترا به نمایندگی از رسانه ملی با رسانه های 

فعال صوت و تصویر مایه امیدواری است.
جبلی ادامه داد: ما به عنوان بزرگ ترین دستگاه فرهنگی در کشور و همه 
همکارانمان در حوزه تولید محتوای صوت وتصویر فراگیر و برنامه سازان، شاید 
به لحاظ امکانات و جایگاه حقوقی تفاوت داشته باشیم؛ اما همگی در یک نقطه 
اشتراک داریم و آن اینکه هیچ کدام مان بازار را برای بازار انتخاب نکرده ایم. همه 
شما فعالان باانگیزه و توانایی هستید که می توانستید در حوزه دیگری فعالیت 
کنید، اما حوزه فرهنگ را انتخاب کردید و بازار هدفتان خدمت به فرهنگ کشور 

و اعتلای ایران اسلامی است.
تاریخ تمدنی و عرصه علم،  افتخارات و دستاوردهای بسیارِ کشور در  وی 
دانش، نوآوری، خلاقیت و هنر طی قرون و اعصار طولانی گذشته را یادآوری 
کرد و افزود: ما امانتدار این میراث و ظرفیت بزرگ هستیم و عزممان خدمت به 

این کشور است که نقطه تلاقی و وصل ما و شما هم محسوب می شود.
مختلف  حوزه های  در  بسیاری  زایش  و  رویش  افزود:  صداوسیما  رئیس 
کشور در جریان است. نگاه رسانه ملی به سکوها این است که رویش های 

فراوان در حوزه های تولید محتوا را به عنوان دستگاه حاکمیتی حمایت کند و 
با تسهیل امورشان، آنان را در مسیر نیل به هدف اصالت محتوا که خروجی 

فعالیت هاست، مدد برساند.
جبلی انتقال سیاست های مبتنی بر خط قرمز به سیاست های خط سبزی را در 
ساترا بسیار روشن و قابل مشاهده ارزیابی کرد و با ابراز امیدواری برای تقویت 
این رویکرد، ادامه داد: رفتن به سمت عرصه های مغفول مانده تولید محتوا در 
سکوها یکی از وظایف نهاد تنظیم گر است که خوشحالیم با مشارکت همه اعضای 
این مجمع شکل می گیرد و امید است همه مصادیق تنظیم گری، با هم فکری 

مجموعه رصتا محقق شود.
وی از برخی اقدامات خوب ساترا نظیر راه اندازی تلویزیون های اینترنتی در 
مناطق مختلف کشور با همراهی معاونت فضای مجازی سازمان و ذیل سیاست 
عدالت گستری و هویت محوری را نیز نام برد و گفت: اولین نمونه، تلویزیون 
اینترنتی سربداران سبزوار بود که امروز در نمایشگاه حضور داشت. هرچقدر 
بیشتر بتوانیم امکان تولید محتوای مبتنی بر فرهنگ محلی را توسعه دهیم، زمینه 
را برای شکوفایی استعدادهای آن حوزه فراهم کرده ایم و امید است سال آینده 

حضور ده ها شبکه از این دست را شاهد باشیم.
رئیس سازمان صداوسیما اضافه کرد: آمادگی داریم در قالب واگذاری پخش 

زنده در قالب آی پی  تی وی و ارائه بسته های محتوایی در مناسبت ها و دوره های 
زمانی مختلف، به بیشتر دیده شدن رسانه های دارای انگیزه، علاقه مند و فعال 

کمک کنیم.

رئيس صداوسیما: 
رسانه های صوت وتصویر فراگیر رقیب و مزاحم ما نیستند


